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ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ 
 
Caràcter:  ordinari 
Data:   28 de setembre de 2011 
Horari:  20 hores 
Lloc:   sala de sessions de l’Ajuntament d’Artà 
 
 
Hi assisteixen: 
Jaume Alzamora Riera,  batle 
Magdalena Maria Fernández,  regidora 
Maria del Mar López Martí,  regidora 
Guillem Caldentey Crego,  regidor 
Maria Francesca Servera Pascual, regidora 
Maria Paula Ginard Vílchez,  regidora 
Bartomeu Gili Nadal,   regidor 
Maria Antònia Sureda Martí,  regidora 
Magdalena Llull Ferrer  regidora 
Juan Lliteras Espinosa,  regidor 
Miguel Servera Morey,  regidor 
Jaime Ginard Muñoz,   regidor 
 
Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària 
 
No hi assisteix: 
Manuel Galán Massanet,  regidor 
 
 
Ordre del dia 
 
1. Aprovació, si s’escau, de les actes de les sessions d’11 de juny, 30 de juny i 13 de juliol de 2011. 
2. Presa de possessió de la regidora Magdalena Llull Ferrer. 
3. Aprovació, si s’escau, del nomenament de vocals representants a la Junta Rectora del Consorci 
d’Aigües d’Artà. 
4. Ratificació, si s’escau, de l’acord de la Junta de Govern Local d’1 de setembre de 2011, referent a la 
designació de les festes locals per a l’any 2012. 
5. Ratificació, si s’escau, de l’acord de la Junta de Govern Local de 15 de setembre de 2011, referent a 
la pròrroga i a l’addenda al conveni d’encomanda de gestió entre l’Ajuntament d’Artà i el Consell de 
Mallorca per a la gestió de la recollida selectiva de les fraccions paper-cartró, vidre i envasos lleugers. 
6. Aprovació, si s’escau, de l’expedient de modificació de crèdits núm. 17/2011. 
7. Aprovació, si s’escau, del compte general del pressupost de 2010. 
8. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada per l’Equip de Govern relativa a un homenatge a totes 
les víctimes de la Guerra Civil. 
9. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pels grups municipals UIA, I-Verds, PSOE i CxI, de 
suport a la compra, per part del Govern de la comunitat, de la possessió dels Canons. 
10. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pels grups municipals UIA, I-Verds, PSOE i CxI, 
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referent a l’acompliment del conveni ferroviari signat l’any 2008 i a la continuació de les obres i 
projectes de reobertura de la línia ferroviària entre Manacor i Artà. 
11. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pels grups municipals UIA, I-Verds, PSOE i CxI, per 
instar el Govern de les Illes Balears a mantenir el català com a requisit d’accés a la funció pública. 
12. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pels grups municipals UIA, I-Verds, PSOE i CxI, per 
instar el Consell de Mallorca a modificar el reglament del POS. 
13. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pels grups municipals UIA, I-Verds, PSOE i CxI, 
referent a les obres d’ampliació i reforma de l’Hospital de Manacor. 
14. Informació de les resolucions de Batlia corresponents als mes d’agost de 2011. 
15. Precs i preguntes. 
 

 
Desenvolupament de la sessió 
 
1. Aprovació, si s’escau, de les actes de les sessions d’11 de juny, 30 de juny i 13 de juliol de 2011 
 
En acompliment d’allò que disposen l’article 97.2 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de 
règim local de les Illes Balears, i l’article 91.1 del Reglament d’organització, funcionament i règim 
jurídic de les entitats locals, aprovat pel Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre, el Sr. Batle 
demana als membres de la corporació si algú té alguna observació a fer sobre les actes de les sessions 
del dies 11 de juny, 30 de juny i 13 de juliol de 2011, de les quals s’ha expedit, prèviament, una còpia 
de l’esborrany a cada regidor per al seu coneixement, rectificació d’errades o possible formulació 
d’al·legacions, si n’és el cas. 
 
Com que no hi ha cap intervenció, els reunits acorden, per assentiment unànime, essent tretze el nombre 
legal de membres del consistori i dotze els assistents, aprovar les actes de les sessions dels dies 11 de 
juny, 30 de juny i 13 de juliol de 2011. 
 
 
2.  Presa de possessió de la regidora Magdalena Llull Ferrer 
 
La secretària informa que el regidor Jesús Muñoz Martín va dimitir del seu càrrec, per la qual cosa el 
Ple de l’Ajuntament, a la sessió de dia 13 de juliol de 2011, va prendre coneixement de la seva renúncia 
i va comunicar aquest acord a la Junta Electoral Central, perquè remetés la credencial de la Sra. 
Magdalena Llull Ferrer, la següent de la llista de Convergència per les Illes. La secretària informa que la 
Junta Electoral Central ha tramès la credencial esmentada i que la Sra. Magdalena Llull Ferrer ha 
presentat en aquest Ajuntament el registre d’interessos, tal com estableixen l’article 30 del ROF, 
l’article 75.7 de la LRBRL i l’article 75 de la LMRLIB. 
 
Seguidament, la secretària informa que, per prendre possessió del seu càrrec, la Sra. Magdalena Llull 
Ferrer ha de prometre o jurar l’acatament a la Constitució i a l’Estatut d’autonomia de les Illes Balears, 
d’acord amb la fórmula establerta en l’article 1 de Decret 707/1979. 
 
A continuació, la regidora Magdalena Llull Ferrer llegeix la fórmula abans esmentada: 
 
<<Jur per la meva consciència i pel meu honor de complir fidelment les obligacions del càrrec de 
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regidora amb lleialtat al Rei, i de guardar i fer guardar la Constitució i l’Estatut d’autonomia de les Illes 
Balears, com a normes fonamentals de l’Estat.>> 
 
A continuació, tot el consistori aplaudeix la nova regidora. 
 
 
3. Aprovació, si s’escau, del nomenament de vocals representants a la Junta Rectora del Consorci 
d’Aigües d’Artà 
 
El batle exposa que, a la sessió del Ple de l’Ajuntament del passat 13 de juliol, es varen nomenar 2 
representants de l’Ajuntament a la Junta Rectora del Consorci d’Aigües d’Artà, i han de ser 4. A la 
Comissió Informativa General de dia 23 de setembre va demanar propostes per a aquest nomenament. 
La portaveu del PSOE va trobar que era una feina de l’Equip de Govern; el portaveu del PP va trobar 
millor que es nomenàs un representant de cada partit. El batle va proposar nomenar el portaveu de CxI. 
Finalment, el portaveu de CxI va demanar que es deixàs el punt damunt la taula per al pròxim Ple, ja 
que encara no formava part de l’Equip de Govern. 
 
A continuació, el batle proposa el nomenament de Bartomeu Gili Nadal, portaveu de CxI, i de Juan 
Lliteras Espinosa, portaveu del PP. 
 
Els reunits acorden, per 10 vots a favor (UIA, I-Verds, CxI i PP) i 2 abstencions (PSOE): 
 
1. Aprovar el nomenament de Bartomeu Gili Nadal i de Juan Lliteras Espinosa com a vocals 
representants a la Junta Rectora del Consorci d’Aigües d’Artà. 
 
2. Trametre aquest acord a la Junta Rectora del Consorci d’Aigües d’Artà. 
 
 
4. Ratificació, si s’escau, de l’acord de la Junta de Govern Local d’1 de setembre de 2011, referent 
a la designació de les festes locals per a l’any 2012 
 
El batle llegeix l’acord de la Junta de Govern Local d’1 de setembre de 2011, referent a la designació de 
les festes locals per a l’any 2012, que, copiat literalment, diu: 
 
<<Designació de les festes locals per a l’any 2012 
  
Vist el Decret 75/1998, de 31 de juliol, mitjançant el qual es regula el calendari de festes de la 
comunitat autònoma de les Illes Balears i en el qual s’estableixen les festes d’àmbit nacional, els 
membres de la comissió estudien la designació de les festes locals per a l’any 2012; 
 
Els reunits estudien, detingudament, les festes esmentades i acorden, per unanimitat: 
 
a) Designar com a festes locals del nucli d’Artà: 
 - 17 de gener, Sant Antoni 
 - 6 d’agost, Sant Salvador 
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b) Designar com a festes locals del nucli de la Colònia de Sant Pere: 
- 17 de gener, Sant Antoni 
- 29 de juny, Sant Pere 

 
c) Trametre aquest acord a la Conselleria de Treball i Formació del Govern de la comunitat autònoma 
de les Illes Balears. 
 
d) Ratificar aquest acord a la sessió plenària de l’Ajuntament.>> 
 
A continuació, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Ratificar l’acord adoptat per la Junta de Govern Local a la sessió de dia 1 de setembre de 2011, 
referent a la designació de les festes locals per a l’any 2012. 
 
2. Trametre aquest acord a la Conselleria de Treball i Formació del Govern de la comunitat autònoma 
de les Illes Balears. 
 
 
5. Ratificació, si s’escau, de l’acord de la Junta de Govern Local de 15 de setembre de 2011, 
referent a la pròrroga i a l’addenda al Conveni d’encomanda de gestió entre l’Ajuntament d’Artà 
i el Consell de Mallorca per a la gestió de la recollida selectiva de les fraccions paper-cartró, vidre 
i envasos lleugers 
 
El portaveu d’I-Verds, Sr. Caldentey, explica l’acord de la Junta de Govern Local de 15 de setembre de 
2011, referent a la pròrroga i a l’addenda al Conveni d’encomanda de gestió entre l’Ajuntament d’Artà i 
el Consell de Mallorca per a la gestió de la recollida selectiva de les fraccions paper-cartró, vidre i 
envasos lleugers, que, copiat literalment, diu: 
 
<<Addenda al Conveni d’encomanda de gestió de recollida selectiva de les fraccions paper-cartó, 
vidre i envasos lleugers 
 
Vist que el 5 de novembre de 2001 el Ple del Consell de Mallorca va adoptar l’acord d’aprovar el 
Conveni d’encomanda de gestió entre el Consell de Mallorca i el nostre ajuntament/la nostra 
mancomunitat per un període de 10 anys, per tal que el Consell de Mallorca dugués a terme la gestió de 
la recollida selectiva de residus de les fraccions paper-cartró, vidre i envasos lleugers;  
 
Vist que, en data 15 d’octubre de 2001, el Ple d’aquesta corporació va acordar aprovar el conveni 
esmentat;  
 
Vist que el punt sisè del conveni exposa que té una vigència inicial fins a l’any 2011, sense perjudici de 
la pròrroga expressa, que s’haurà de comunicar dos mesos abans de la seva finalització;  
 
Els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Prorrogar la vigència del Conveni d’encomanda de gestió entre l’Ajuntament d’Artà i el Consell de 
Mallorca per a la gestió de la recollida selectiva de les fraccions paper-cartó, vidre i envasos lleugers, 
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fins al 30 de maig de 2012 (municipis zones 1 i 2) / 10 de juny de 2012 (municipis zona 3). 
 
2. Sol·licitar al Consell de Mallorca que aprovi una addenda al Conveni d’encomanda de gestió de 
recollida selectiva de les fraccions paper-cartó, vidre i envasos lleugers, en què es prorrogui el conveni 
fins a 30 de maig de 2012 (municipis zones 1 i 2) / 10 de juny de 2012 (municipis zona 3). 
 
3. Trametre aquest acord al Consell de Mallorca. 
 
4. Ratificar aquest acord a la propera sessió plenària que es dugui a terme.>> 
 
El portaveu d’I-Verds, Sr. Caldentey, diu que no volen obstaculitzar la gestió del Consell de Mallorca. 
 
La resta de portaveus manifesten la seva conformitat. 
 
Els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Ratificar l’acord de la Junta de Govern Local de dia 15 de setembre de 2011, referent a la pròrroga i a 
l’addenda al Conveni d’encomanda de gestió entre l’Ajuntament d’Artà i el Consell de Mallorca per a la 
gestió de la recollida selectiva de les fraccions paper-cartró, vidre i envasos lleugers. 
 
2. Trametre aquest acord al Consell de Mallorca. 
 
 
6. Aprovació, si s’escau, de l’expedient de modificació de crèdits núm. 17/2011 
 
El batle explica que, davant l’existència de despeses que no poden demorar-se fins a l’exercici següent, 
per a les quals el crèdit consignat en el pressupost vigent de la corporació és insuficient i no ampliable, i 
atès que es disposa de baixes de crèdit d’altres partides del pressupost vigent no compromeses, per tot 
això és necessària la concessió d’un suplement de crèdit finançat amb càrrec a la baixa del crèdit de la 
partida Consorci d’Aigües d’Artà/IBAEN, en la qual, a data d’avui, hi ha un romanent de crèdit 
disponible per finançar un suplement de crèdit a la partida 3212 62234 Escoleta per import de 19.800 €. 
 
L’expedient de modificació de crèdit núm. 17/2011 del pressupost en vigor adopta la modalitat de 
suplement de crèdit, d’acord amb el detall següent: 

 
Altes en partides de despeses 
 
Programa Econòmic Denominació Altes en € 
3212 62234 Escoleta 19.800 € 
TOTAL   19.800 € 
 
Finançament 
 
Aquesta modificació es finança amb càrrec a la baixa del crèdit de la partida aportació Consorci 
d’Aigües d’Artà. 
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Programa Econòmic Denominació Baixes en € 
1611 47901 Aportació al Consorci d’Aigües d’Artà 19.800 € 
TOTAL   19.800 € 
 
Justificació 
 
Atès l’article 37.2.a), b), c) i d) (segons el cas), del Reial decret 500/1990, pel qual es desenvolupa el 
capítol I, del títol VI, de la Llei 39/1988, de 28 de desembre, reguladora de les hisendes locals. 
 
Atès que, a la partida aportació al Consorci d’Aigües d’Artà/IBAEN, a data d’avui, hi ha un romanent 
de crèdit disponible per finançar un suplement de crèdit a la partida Escoleta per un import de 19.800 €, 
necessaris per a la despesa de formació del pas elevat i formació de rampes i escales, es proposa la 
modificació de crèdit per un import de 19.800 €. 
 
Els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Aprovar l’expedient de modificació de crèdit núm. 17/2011 del pressupost en vigor que adopta la 
modalitat de suplement de crèdit, d’acord amb el detall següent: 
 
Altes en partides de despeses 
 
Programa Econòmic Denominació Altes en € 
3212 62234 Escoleta 19.800 € 
TOTAL   19.800 € 
 
Aquesta modificació es finança amb càrrec a la baixa del crèdit de la partida de l’aportació al Consorci 
d’Aigües d’Artà: 
 
Programa Econòmic Denominació Baixes en € 
1611 47901 Aportació al Consorci d’Aigües d’Artà 19.800 € 
TOTAL   19.800 € 
 
2. Publicar l’expedient de modificació de crèdit 17/2011 durant un termini de quinze dies hàbils, 
comptadors a partir de l’endemà de la data d’inserció d’aquest anunci en el BOIB, durant el qual les 
persones interessades el podran examinar i, si escau, podran presentar reclamacions davant la 
corporació. Transcorregut el termini anterior, i en el cas que no es presenti cap reclamació, s’ha de 
considerar definitivament aprovada la modificació de crèdit. En cas contrari, la corporació disposa d’un 
termini d’un mes per resoldre-les, comptador a partir de l’endemà de la finalització de l’exposició al 
públic.  
 
 
7. Aprovació, si s’escau, del compte general del pressupost de 2010 
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El batle explica que el compte general del pressupost de 2010 va estar dictaminat favorablement per la 
Comissió Especial de Comptes de dia 20 de juliol de 2011, i que es va sotmetre a informació publica, 
mitjançant la publicació d’un edicte en el BOIB núm. 114, de 28 de juliol de 2011. 
 
El batle informa que no s’ha presentat cap tipus d’al·legació al compte general del pressupost de 2010 i 
que procedeix la seva aprovació. 
 
Tots els portaveus municipals manifesten la seva conformitat. 
 
Els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Aprovar el compte general del pressupost de 2010. 
  

2. Rendir el compte general aprovat i tota la documentació que l’integra a la fiscalització de la 
Sindicatura de Comptes, tal com estableix l’article 212.3 del text refós de la Llei reguladora de les 
hisendes locals, aprovat pel Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març. 
 
 
8. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada per l’Equip de Govern relativa a un homenatge a 
totes les víctimes de la Guerra Civil 
 
El batle llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<El 19 de juliol de 2011 es va complir el 75è aniversari de l’inici a les Illes Balears de la Guerra Civil  
sense que s’hagi fet cap acte commemoratiu promogut per l’Ajuntament. Fa cinc anys, al 70è aniversari, 
l’Ajuntament sí que va recordar l’efemèride i va organitzar, en el mes de febrer de 2007, alguns actes 
(una exposició, la presentació del llibre Artà 1931-1939, Guerra Civil a Artà, etc.) que foren seguits per 
tantes persones com hi ha al poble sensibles al que suposà el conflicte, persones que mantenien el 
record de les víctimes i dels sofriments que se’n derivaren.  
 
No era la primera vegada que des d’Artà es feia memòria d’aquelles víctimes perquè en el 1979, 
estrenada de fresc la restauració democràtica, l’Ajuntament va prendre l’acord de desar, en el monument 
que en recordava només una part, una placa que substituïa l’anterior amb la inscripció “A totes les 
víctimes de la Guerra Civil”.  

 
Han estat actes significatius però insuficients, perquè continuen sense tancar tants d’aspectes generats 
pel conflicte. Per altra part, continua sent necessari fer patent a les generacions més joves què va ser 
aquella guerra, quines en foren les causes i quin el desenvolupament d’aquells llargs anys, de guerra i de 
postguerra, per la qual cosa és aconsellable la commemoració dels fets en dates senyalades. Tot amb 
l’objectiu d’aportar clarícies pedagògiques de la història pròpia perquè la informació i el coneixement 
són els instruments que han de permetre integrar en la memòria col·lectiva una visió serena, verídica i 
reivindicativa dels fets. 
 
Hi ha un aspecte que mai no s’ha contemplat amb la suficiència necessària i que podem considerar que 
és el nucli central del sofriment que tantes famílies hagueren de suportar i pair en silenci, sovint com un 
estigma injust i durant un temps que va ser molt llarg. Són les víctimes directes, per la causa que fos, 
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d’aquell conflicte. Mai no s’ha retut un homenatge apropiat que reconegués la injustícia i la gratuïtat de 
tantes morts com es produïren entre la nostra gent. 
 
Persones que foren víctimes indefenses de la violència feixista, abatudes sense causa ni motiu en una 
espiral que havia estat rigorosament planificada. A aquestes, els va caure a sobre, a més a més, l’oprobi, 
la por, el silenci, la impossibilitat de saber on eren enterrats i de retre’ls l’homenatge que necessitam fer 
als nostres morts. 
 
Persones que foren víctimes indefenses d’un bombardeig que, possiblement per equivocació, 
descarregà sobre el poble i en un moment infaust tot l’esglai que només la guerra pot provocar. També 
l’engany de l’autoria i el silenci vergonyós per no reconèixer l’error fatal cobriren de silenci aquells 
morts les famílies dels quals mai no reberen un consol reparador. 
 
Persones que foren víctimes indefenses d’actes col·laterals a les operacions militars. Un 
bombardeig, unes restes explosives, accidents lligats a actes de la guerra, cobraren també un tribut de 
sang d’artanencs. 
 
Persones que foren víctimes indefenses sotmeses sense garanties a tribunals militars que iniciaven 
el judici amb la sentència decidida. Executats, que no ajusticiats, per delictes que havien estat definits 
per un ban de guerra colpista en contra de la democràcia i la llibertat, o per actes que no s’havien provat 
o que ni tan sols havien estat comesos. 
 
Fins i tot tantes persones mobilitzades i traslladades al front de guerra, a la línia de foc, on hi 
trobaren la mort. La propaganda i la manipulació ideològica de la dictadura els va convertir en suposats 
herois Caídos por Dios y por la patria, títol d’un honor bastard que pretenia el que no era possible: 
compensar-los, a ells i a les famílies, de la vida perduda per una causa que els era externa i que no 
havien escollit. 
 
Víctimes tots d’una guerra preparada, pastada, mantinguda i iniciada per interessos estranys a la societat 
artanenca però que causaren entre nosaltres la mort i el sofriment i generaren una enorme càrrega 
històrica sobre tantes famílies del nostre poble. 
 
Potser sigui ara el moment adequat per trencar una memòria iniqua amb el record digne i civilitzat, amb 
el reconeixement des de la serenitat, amb l’homenatge que se’ls deu. Ho permeten els anys 
transcorreguts i els canvis experimentats en la nostra societat que avui, des de la normalitat democràtica, 
pot oferir-los la ciutadania artanenca. 
 
El dia 1 de novembre es celebra la festivitat de Tots els Sants. És la data en què els ciutadans feim 
memòria dels nostres difunts, els visitam al camp on reposen i els portam un ram de flors, símbol de pau 
i d’amor, que renova la memòria que d’ells en servam. És un ritual que ens consola de la pèrdua de les 
persones estimades i ens hi uneix. És el ritual que els difunts que volem homenatjar no han rebut mai 
dels seus familiars, ja fos perquè estava mal vist, o prohibit, o perquè no sabíem on fer-lo. És el ritual 
que encara som a temps de fer per rescabalar-los. 
 
Atès que l’any commemoratiu continua obert, l’Ajuntament, per iniciativa de la Junta de Portaveus, 
proposa al plenari de commemorar els 75 anys de l’inici del conflicte bèl·lic, l’inici dels anys llargs de 
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por i de silenci. Pretén oferir a les famílies l’ocasió de rebre en nom de les víctimes el reconeixement 
emocionat i reparador per part de la societat artanenca que avui vol restablir la dignitat que no varen 
rebre en el seu moment. 
 
Per tot això, l’Ajuntament, reunit en sessió ordinària, acorda: 
 
1. Celebrar el proper 1 de novembre de 2011, festivitat de Tots els Sants, un acte de record i homenatge 
a les víctimes de la Guerra Civil.  
 
2. Ubicar a la zona enjardinada del quadro primer del cementiri municipal un sòcol que sostingui una 
placa per a la recordança perpètua de les víctimes. És el lloc de repòs, mai no reconegut, on foren 
inhumats els cossos de les persones que moriren assassinades a Artà o que foren víctimes del 
bombardeig del 31 d’agost de 1936, o al front de Son Servera. Simbòlicament, també es convertirà en el 
lloc on rebran homenatge aquelles víctimes que descansen en llocs ignots o llunyans. 
 
3. Obrir un programa d’actes que ofereix als artanencs de tota edat, i especialment als més joves, els 
nous coneixements que tantes investigacions han anat descobrint i desvetllant i que han de permetre una 
visió més objectiva, més veraç i més àmplia dels fets històrics lligats a la Guerra Civil.>> 

 
El batle diu que es modifica la part dispositiva de la moció, en el sentit de deixar-ne només el tercer 
punt, tal com varen acordar a la Comissió Informativa General. 
 
La regidora del PSOE, Sra. Ginard, diu que estan d’acord amb la moció. Explica que fa 5 anys varen fer 
un acte de reconeixement a totes les víctimes. 
 
El portaveu de CxI, Sr. Gili, diu que els pareix bé la moció i diu que valora positivament la retirada dels 
dos primers punts de la part dispositiva. 
 
El regidor del PP, Sr. Servera, diu que votaran a favor si es retiren els paràgrafs cinquè, sisè, setè, vuitè i 
novè de la part expositiva de la moció. A més, sol·licita que s’inclogui, en el paràgraf quart de la part 
expositiva, el text següent: “El coneixement ajuda a entendre la història, els errors comesos, per a no 
repetir-los, sempre des de l’equilibri i no prenent part per cap dels bàndols contendents”. 
 
Seguidament, el regidor esmentat del PP diu que els pareix bé que hagin retirat el punts 1 i 2 de la part 
dispositiva. 
 
El batle diu que en els paràgrafs que el PP vol que es retiren és a on es detallen totes les víctimes. 
 
La resta de portaveus dóna la seva conformitat a la inclusió del text sol·licitat pel Partit Popular en la 
part expositiva; en canvi, no donen suport a la retirada dels paràgrafs cinquè a novè de la part 
expositiva. 
 
Seguidament, es posa de manifest el text definitiu de la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<El 19 de juliol de 2011 es va complir el 75è aniversari de l’inici a les Illes Balears de la Guerra Civil  
sense que s’hagi fet cap acte commemoratiu promogut per l’Ajuntament. Fa cinc anys, al 70è aniversari, 
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l’Ajuntament sí que va recordar l’efemèride i va organitzar, en el mes de febrer de 2007, alguns actes 
(una exposició, la presentació del llibre Artà 1931-1939, Guerra Civil a Artà, etc.) que foren seguits per 
tantes persones com hi ha al poble sensibles al que suposà el conflicte, persones que mantenien el 
record de les víctimes i dels sofriments que se’n derivaren.  
 
No era la primera vegada que des d’Artà es feia memòria d’aquelles víctimes perquè en el 1979, 
estrenada de fresc la restauració democràtica, l’Ajuntament va prendre l’acord de desar, en el monument 
que en recordava només una part, un placa que substituïa l’anterior amb la inscripció “A totes les 
víctimes de la Guerra Civil”.  

 
Han estat actes significatius però insuficients, perquè continuen sense tancar tants d’aspectes generats 
pel conflicte. Per altra part, continua sent necessari fer patent a les generacions més joves què va ser 
aquella guerra, quines en foren les causes i quin el desenvolupament d’aquells llargs anys, de guerra i de 
postguerra, per la qual cosa és aconsellable la commemoració dels fets en dates senyalades. Tot amb 
l’objectiu d’aportar clarícies pedagògiques de la història pròpia perquè la informació i el coneixement 
són els instruments que han de permetre integrar en la memòria col·lectiva una visió serena, verídica i 
reivindicativa dels fets. 
 
Hi ha un aspecte que mai no s’ha contemplat amb la suficiència necessària i que podem considerar que 
és el nucli central del sofriment que tantes famílies hagueren de suportar i pair en silenci, sovint com un 
estigma injust i durant un temps que va ser molt llarg. Són les víctimes directes, per la causa que fos, 
d’aquell conflicte. Mai no s’ha retut un homenatge apropiat que reconegués la injustícia i la gratuïtat de 
tantes morts com es produïren entre la nostra gent. 
 
El coneixement ajuda a entendre la història, els errors comesos, per a no repetir-los, sempre des de 
l’equilibri i no prenent part per cap dels bàndols contendents. 
 
Persones que foren víctimes indefenses de la violència feixista, abatudes sense causa ni motiu en una 
espiral que havia estat rigorosament planificada. A aquestes, els va caure a sobre, a més a més, l’oprobi, 
la por, el silenci, la impossibilitat de saber on eren enterrats i de retre’ls l’homenatge que necessitam fer 
als nostres morts. 
 
Persones que foren víctimes indefenses d’un bombardeig que, possiblement per equivocació, 
descarregà sobre el poble i en un moment infaust tot l’esglai que només la guerra pot provocar. També 
l’engany de l’autoria i el silenci vergonyós per no reconèixer l’error fatal cobriren de silenci aquells 
morts les famílies dels quals mai no reberen un consol reparador. 
 
Persones que foren víctimes indefenses d’actes col·laterals a les operacions militars. Un 
bombardeig, unes restes explosives, accidents lligats a actes de la guerra, cobraren també un tribut de 
sang d’artanencs. 
 
Persones que foren víctimes indefenses sotmeses sense garanties a tribunals militars que iniciaven 
el judici amb la sentència decidida. Executats, que no ajusticiats, per delictes que havien estat definits 
per un ban de guerra colpista en contra de la democràcia i la llibertat, o per actes que no s’havien provat 
o que ni tan sols havien estat comesos. 
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Fins i tot tantes persones mobilitzades i traslladades al front de guerra, a la línia de foc, on hi 
trobaren la mort. La propaganda i la manipulació ideològica de la dictadura els va convertir en suposats 
herois Caídos por Dios y por la patria, títol d’un honor bastard que pretenia el que no era possible: 
compensar-los, a ells i a les famílies, de la vida perduda per una causa que els era externa i que no 
havien escollit. 
 
Víctimes tots d’una guerra preparada, pastada, mantinguda i iniciada per interessos estranys a la societat 
artanenca però que causaren entre nosaltres la mort i el sofriment i generaren una enorme càrrega 
històrica sobre tantes famílies del nostre poble. 
 
Potser sigui ara el moment adequat per trencar una memòria iniqua amb el record digne i civilitzat, amb 
el reconeixement des de la serenitat, amb l’homenatge que se’ls deu. Ho permeten els anys 
transcorreguts i els canvis experimentats en la nostra societat que avui, des de la normalitat democràtica, 
pot oferir-los la ciutadania artanenca. 
 
El dia 1 de novembre es celebra la festivitat de Tots els Sants. És la data en què els ciutadans feim 
memòria dels nostres difunts, els visitam al camp on reposen i els portam un ram de flors, símbol de pau 
i d’amor, que renova la memòria que d’ells en servam. És un ritual que ens consola de la pèrdua de les 
persones estimades i ens hi uneix. És el ritual que els difunts que volem homenatjar no han rebut mai 
dels seus familiars, ja fos perquè estava mal vist, o prohibit, o perquè no sabíem on fer-lo. És el ritual 
que encara som a temps de fer per rescabalar-los. 
 
Atès que l’any commemoratiu continua obert, l’Ajuntament, per iniciativa de la Junta de Portaveus, 
proposa al plenari de commemorar els 75 anys de l’inici del conflicte bèl·lic, l’inici dels anys llargs de 
por i de silenci. Pretén oferir a les famílies l’ocasió de rebre en nom de les víctimes el reconeixement 
emocionat i reparador per part de la societat artanenca que avui vol restablir la dignitat que no varen 
rebre en el seu moment. 
 
Per tot això, l’Ajuntament, reunit en sessió ordinària, acorda: 
 
Obrir un programa d’actes que ofereixi als artanencs de tota edat, i especialment als més joves, els nous 
coneixements que tantes investigacions han anat descobrint i desvetllant i que han de permetre una visió 
més objectiva, més veraç i més àmplia dels fets històrics lligats a la Guerra Civil.>> 
 
Els reunits acorden, per unanimitat: 
 
Obrir un programa d’actes que ofereixi als artanencs de tota edat, i especialment als més joves, els nous 
coneixements que tantes investigacions han anat descobrint i desvetllant i que han de permetre una visió 
més objectiva, més veraç i més àmplia dels fets històrics lligats a la Guerra Civil. 
 
 
9. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pels grups municipals UIA, I-Verds, PSOE i CxI, 
de suport a la compra, per part del Govern de la comunitat, de la possessió dels Canons 
 
El batle llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
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<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
1. Atès que a la finca dels Canons, situada entre la urbanització de Sant Pere i Caloscamps i limítrofa 
amb el parc natural de Llevant, hi havia un pla parcial aprovat per construir-hi una urbanització de fins a 
2.000 places. 
2. Atès que, amb el conveni urbanístic signat amb l’Ajuntament l’any 1995, la propietat de la finca, 
Cala Veya, SA, va fer cessió dels terrenys de la finca que es troben entre la carretera i el cim de la 
muntanya, on limita la finca. 
 
3. Atès que la Llei 1/2000, de 9 de març, de modificació de la Llei 1/1991, de 30 de gener, d’espais 
naturals, per la qual s’amplia l’àmbit d’algunes àrees d’especial protecció, va protegir integralment 
aquesta zona.  
 
4. Atès que l’exposició de motius d’aquesta llei sosté que aquesta protecció ve motivada per l’interès 
natural i paisatgístic d’aquesta zona artanenca. 
 
5. Atès que, després de la desclassificació, la propietat de la finca va denunciar el conveni signat amb 
l’Ajuntament, de manera que aquest va haver de tornar els terrenys cedits. Aquests fets tingueren lloc  
l’any 2004. De tota manera, la propietat, i pendent de la resolució judicial sobre la desclassificació que 
havia interposat, va continuar cedint l’ús de les cases del quarter a l’Ajuntament. 
 
6. La cessió d’ús del quarter de la finca dels Canons ha permès als ciutadans d’Artà gaudir fins dia 
d’avui d’unes instal·lacions, properes a la mar, i devora el camí de pas de l’ermita a la Colònia. 
 
7. Atès que és d’interès de l’Ajuntament poder mantenir l’ús d’aquestes instal·lacions perquè també els 
Canons serien el lloc d’accés natural al parc natural de Llevant des del litoral marítim de la Colònia de 
Sant Pere, amb els camins que comuniquen amb l’Alqueria Vella, on hi ha instal·lat el Centre 
d’Interpretació del Parc. 
 
8. Atès que, en l’actualitat, la possessió, amb un interès ecològic i paisatgístic indiscutible, és a la 
venda. 
 
Per tot això, el Ple de l’Ajuntament d’Artà adopta els següents  
 
ACORDS 
 
1. Instar el Govern de l’Estat, a través del Ministeri de Medi Ambient, a través del Departament de 
Costes o a través del departament que consideri més oportú, a comprar la finca dels Canons. 
 
2. Si no és així, instar el Govern de les Illes Balears, a través del departament que consideri més oportú, 
a comprar la finca dels Canons. 
 
3. Que la compra de la finca, que s’ha d’incorporar necessàriament en el parc natural de Llevant, 
impliqui la cessió de les cases del quarter de Betlem a l’Ajuntament d’Artà, tal com fa la propietat 
actual. 
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4. Trametre aquest acord a la Presidència del Congrés dels Diputats, a la Presidència del Parlament de 
les Illes Balears, a la Presidència de l’Estat espanyol i a la Presidència de la comunitat autònoma de les 
Illes Balears.>> 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que hi ha una crisi molt greu a la comunitat autònoma. Explica que 
hi ha més de 3.000.000.000 € de deute. Opina que els pareixeria bé si la comunitat autònoma pogués 
comprar la fina dels Canons. Però que, en aquests moments, seria millor destinar els doblers a activitats 
que generin feina. Diu que no considera oportú aprovar aquesta moció per la seriosa crisi que està patint 
la comunitat autònoma. Per tot això, diu que votaran en contra de la moció. 
 
La portaveu del PSOE, Sra. Servera, diu que la moció insta, que no obliga a comprar. 
 
El portaveu de CxI, Sr. Gili, diu que s’insta en primer lloc el Govern de l’Estat, a comprar la fina dels 
Canons, i que dóna l’oportunitat al Govern de la comunitat autònoma de les Illes Balears perquè ho 
tengui en compte. 
 
Els reunits acorden, per 9 vots a favor (UIA, I-Verds, CxI i PSOE) i 3 vots en contra (PP): 
 
1. Instar el Govern de l’Estat, a través del Ministeri de Medi Ambient, a través del Departament de 
Costes o a través del departament que consideri més oportú, a comprar la finca dels Canons. 
 
2. Si no és així, instar el Govern de les Illes Balears, a través del departament que consideri més oportú, 
a comprar la finca dels Canons. 
 
3. Que la compra de la finca, que s’ha d’incorporar necessàriament en el parc natural de Llevant, 
impliqui la cessió de les cases del quarter de Betlem a l’Ajuntament d’Artà, tal com fa la propietat 
actual. 
 
4. Trametre aquest acord a la Presidència del Congrés dels Diputats, a la Presidència del Parlament de 
les Illes Balears, a la Presidència de l’Estat espanyol i a la Presidència de la comunitat autònoma de les 
Illes Balears. 
 
 
10. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pels grups municipals UIA, I-Verds, PSOE i 
CxI, referent a l’acompliment del conveni ferroviari signat l’any 2008 i a la continuació de les 
obres i projectes de reobertura de la línia ferroviària entre Manacor i Artà  
 
El batle llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<A les dècades dels anys 60 i 70 es va viure el progressiu tancament de la major part de la xarxa 
ferroviària de Mallorca, la qual havia arribat a comptar amb prop de 250 km d’extensió. La  implantació 
del vehicles motoritzats, la creixent xarxa de carreteres i l’ús cada cop més massiu del cotxe particular, 
va provocar que les autoritats de l’època renunciassin al tren com a mitjà de transport públic.  
 
Mentre a les principals regions i països europeus es recuperaven antigues línies de tren i tramvia i es 
tornava a apostar estratègicament pel transport ferroviari, a la dècada dels 90, distints moviments 
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ciutadans i ecologistes començaren a reivindicar un canvi de model de transport a la nostra illa. La 
insostenible quantitat de vehicles que circulen per les carreteres —Balears és el territori de l’Estat 
espanyol amb més cotxes per habitant, molt per sobre la mitjana europea—, l’impacte territorial que ha 
causat l’execució de nombroses autopistes i vies d’alta capacitat, i la incidència que té en la salut i en el 
medi ambient l’emissió de gasos contaminants provinents de vehicles de transport, ha duit a bona part 
de la nostra societat a reclamar a les institucions la potenciació i diversificació del transport públic de 
Mallorca com a eina essencial per a un model de mobilitat més saludable, segur i sostenible. 
 
L’any 2004 es va aprovar inicialment (aprovació definitiva al 2006) el Pla director sectorial de 
transports de les Illes Balears (PDSTIB). Aquest PDST preveu un ambiciós pla de transport ferroviari i, 
entre les actuacions prioritàries, hi figura la recuperació de la línia ferroviària Manacor-Artà i la seva 
extensió fins a Cala Rajada. De fet, el mateix PDST considera com a clars avantatges d’aquest corredor 
ferroviari la titularitat pública del seu traçat, la captació de grans fluxos de demanda turística i la 
importància del tren en la vertebració territorial de la comarca. 
 
La reobertura de la línia Manacor-Artà és una antiga reclamació de la comarca de Llevant que ha unit 
ajuntaments, partits polítics, entitats ciutadanes, sectors econòmics i societat civil en general. Durant 
molts d’anys, milers de persones sortiren cada any a caminar per damunt les vies per a exigir a les 
administracions que el tren tornàs a circular per la comarca de Llevant. 
 
En el mes d’octubre de 2008, el Ministeri de Foment i el Govern de les Illes Balears varen signar un 
conveni pel qual l’Estat espanyol es comprometia a finançar, per un valor de 443 M d’euros, les 
infraestructures ferroviàries més importants previstes al PDSTIB, entre elles la recuperació de la línia 
Manacor-Artà i l’adquisició de les unitats mòbils corresponents. En aquest context, la Conselleria de 
Medi Ambient i Mobilitat va iniciar aquest mateix any els estudis i el projecte per a la reobertura 
d’aquesta línia ferroviària i a l’any 2010 es van iniciar les obres. 
 
Els estudis de demanda realitzats pel Consorci de Transports de Mallorca (2009) i el que recull el 
mateix PDSTIB de l’any 2004 coincideixen a assenyalar que la línia Manacor–Artà, amb connexió amb 
l’actual estació de Manacor, tendria entre 375.000 i 600.000 usuaris els primers anys i que, una vegada 
acabada la línia fins a Cala Rajada, en tendria entre 600.000 i 1 milió , demanda semblant a la que té el 
tram Inca-Manacor i a la que té bona part de la xarxa ferroviària de la península. Aquests estudis 
destaquen la importància del turisme, la potencialitat de les connexions bus+tren i el servei a tota la 
comarca. 
 
La paralització de les obres del tram-trem de Llevant anunciada recentment pel Govern de les Illes 
Balears suposa un greu perjudici per a la comarca de Llevant, en privar-la de gaudir d’una 
infraestructura de transport altament demandada i de la possibilitat d’avançar en la seva vertebració 
territorial i econòmica; es perden llocs de feina directes i indirectes en el sector de la construcció; i es 
renuncia a una alternativa cap a una mobilitat més sostenible i respectuosa amb el medi ambient. 
 
D’altra banda, resulta inadmissible que el Govern de les Illes Balears renunciï a desplegar i exigir a 
l’Estat l’acompliment del conveni ferroviari de l’any 2008. Les Illes Balears han reivindicat 
històricament inversions en transport ferroviari, fins i tot la potenciació d’aquest transport era menció 
explícita del règim especial. Els diferents governs estatals han invertit milers de milions d’euros en 
xarxa ferroviària, especialment línies d’alta velocitat. A tall de mostra, abans de l’estiu el Govern 
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espanyol acaba de licitar l’extensió de l’AVE de Madrid a Extremadura per valor de més de 3.800 
milions d’euros. La discriminació històrica de les Illes Balears pel que fa a inversions en transport 
públic ha estat un fet durant molts d’anys.  
 
Per tot això, el Ple de l’Ajuntament d’Artà adopta els següents  
 
ACORDS 
 
1. Instar el Govern de l’Estat a complir lleialment el conveni ferroviari signat l’any 2008 i instar el 
Govern de les Illes Balears a exhaurir totes les vies, jurídiques i polítiques, per exigir l’acompliment del 
conveni, sense renunciar en absolut al seu complet desenvolupament.  
 
2. Instar el Govern de les Illes Balears a continuar amb les obres i projectes de reobertura de la línia 
ferroviària entre Manacor i Artà i a prosseguir amb els estudis per a l’ampliació de la xarxa ferroviària 
des d’Artà fins a Cala Rajada. 
 
3. Mantenir una reunió urgent entre els responsables dels municipis afectats i els responsables del 
Govern per conèixer les intencions del Govern i per establir un full de ruta de les actuacions a seguir.>> 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que el Govern central només ha aportat 57,5 milions dels 443 
signats amb l’anterior Govern, conveni ferroviari en el qual es va incloure aquesta obra i que 
anomenaren “històric”. Manifesta que el Govern anterior licità i adjudicà obres per valor de 200 milions 
d’euros, tenint coneixement que no hi havia els doblers del conveni, per la qual cosa hi ha un 
desfasament de 143 milions d’euros. Diu que mai hauria d’haver-se iniciat un projecte d’aquestes 
característiques sense estar garantida la inversió estatal o europea. Finalment, diu que votaran a favor de 
la moció; no obstant això, manifesta que mai hauria de passar que les obres que es facin no es tengui 
coneixement de com s’han de fer. 
 
Els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Instar el Govern de l’Estat a complir lleialment el conveni ferroviari signat l’any 2008 i instar el 
Govern de les Illes Balears a exhaurir totes les vies, jurídiques i polítiques, per exigir l’acompliment del 
conveni, sense renunciar en absolut al seu complet desenvolupament.  
 
2. Instar el Govern de les Illes Balears a continuar amb les obres i projectes de reobertura de la línia 
ferroviària entre Manacor i Artà i a prosseguir amb els estudis per a l’ampliació de la xarxa ferroviària 
des d’Artà fins a Cala Rajada. 
 
3. Mantenir una reunió urgent entre els responsables dels municipis afectats i els responsables del 
Govern per conèixer les intencions del Govern i per establir un full de ruta de les actuacions a seguir. 
 
 
11. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pels grups municipals UIA, I-Verds, PSOE i 
CxI, per instar el Govern de les Illes Balears a mantenir el català com a requisit d’accés a la 
funció pública 
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El batle llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<MOCIÓ  
 
El Govern de les Illes Balears ha obert un període de consultes prèvies a la modificació de la Llei 
3/2007, de 27 de març, de la funció pública de la comunitat autònoma de les Illes Balears, amb l’únic 
objectiu de suprimir com a requisit d’accés a la funció pública el coneixement de la llengua catalana. 
 
L’article 14 de l’Estatut preveu com a drets dels ciutadans els d’“accedir a la funció pública en 
condicions d’igualtat i segons els principis constitucionals de mèrit i capacitat” i el de “dirigir-se a 
l’Administració de la comunitat autònoma en qualsevol de les seves dues llengües oficials i a rebre 
resposta en la mateixa llengua utilitzada”. 
 
Els articles 54 i 56 de la Llei estatal 7/2007, de 12 d’abril, de l’estatut bàsic de l’empleat públic, fan 
èmfasi en l’obligació de l’empleat públic de conèixer les llengües oficials, i en l’obligació de 
l’Administració d’atendre el ciutadà en la llengua oficial en què ho sol·liciti. En concret, l’article 56 
disposa que “les administracions públiques, en l’àmbit de les seves competències, hauran de preveure la 
selecció d’empleats públics degudament capacitats per cobrir els llocs de treball a les comunitats 
autònomes que gaudeixin de dues llengües oficials”.  
 
És evident que exigir com a requisit d’accés la capacitat d’estar en disposició d’atendre els ciutadans 
que s’expressen en català és l’única manera, la més senzilla, raonable i econòmica, de garantir que 
tothom pugui ser atès en la llengua oficial que desitgi, i que, en cas contrari, s’ocasionarà al ciutadà una 
greu pertorbació al seu dret a utilitzar el català amb plena normalitat quan es relaciona amb 
l’Administració. 
 
Així doncs, l’avantprojecte no s’ajusta a normativa d’ordre superior, per jerarquia i per competència, i 
suposa una passa enrere en la garantia de la igualtat dels ciutadans davant la llei en matèria lingüística, 
no protegeix el tracte comú dels ciutadans davant l’Administració pública, ni la creació de les 
condicions que permetin arribar a la igualtat plena de les dues llengües quant a drets lingüístics, així 
com a la normalització progressiva de la llengua catalana. De fet, la proposta suposa un escarni a 
l’oficialitat de la llengua catalana a les Illes Balears, una regressió en el tractament de  la llengua pròpia, 
i les persones que la parlen, sense precedents des de la democràcia i l’aprovació de l’Estatut 
d’autonomia i romp el consens en matèria de política lingüística que queda reflectit en la Llei de 
normalització lingüística aprovada, per unanimitat, l’any 1986. 
 
Si aquesta proposta es converteix en llei, les Illes Balears passaran a ser l’únic lloc del món en què no 
s’exigeix als funcionaris el coneixement de la llengua oficial i pròpia d’aquell lloc. 
 
Per tot això, el Ple de l’Ajuntament d’Artà adopta els següents 
 
ACORDS 
 
1. L’Ajuntament d’Artà considera imprescindible que el coneixement del català sigui un requisit per 
accedir a l’Administració autonòmica de les Illes Balears.  
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2. L’Ajuntament d’Artà insta el Govern de les Illes Balears a retirar l’Avantprojecte de llei de 
modificació de la Llei 3/2007, de 27 de març, de la funció pública de la comunitat autònoma de les Illes 
Balears, que pretén eliminar el requisit de coneixement del català per accedir a l’Administració 
autonòmica.  
 
3. L’Ajuntament d’Artà insta el Govern de les Illes Balears a promoure les mesures necessàries per 
restablir el català en el lloc que li correspon com a llengua pròpia de les Illes Balears i a garantir que 
tota la població la conegui i sigui considerada com un dels elements identificadors de la nostra societat. 
 
4. L’Ajuntament d’Artà sí que mantindrà, d’acord amb el seu Reglament per a l’ús de la llengua 
catalana, el requisit del coneixement de la llengua catalana per accedir als llocs de feina que 
promogui.>> 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que aquest tema és una promesa electoral del PP i les promeses 
electorals, diu, estan per a complir-se. Opina que és molt greu que una persona que està capacitada per 
ocupar un lloc de feina, no sigui acceptada a participar en una convocatòria, pel fet de no saber català. 
Diu que, per presentar-se a un lloc de feina, el que s’ha de fer, en primer lloc, és saber fer la feina en 
qüestió; després, en el cas d’obtenir la plaça, aquesta persona tendrà a la seva disposició cursos de 
formació que el permetin aprendre’l i millorar-lo, i poder optar a promocionar-se dins la carrera 
administrativa. 
 
Després d’una breu deliberació, els reunits acorden, per 9 vots a favor (UIA, I-Verds-CxI i PSOE) i 3 
vots en contra (PP): 
 
1. Considerar imprescindible que el coneixement del català sigui un requisit per accedir a 
l’Administració autonòmica de les Illes Balears.  
 
2. Instar el Govern de les Illes Balears a retirar l’Avantprojecte de llei de modificació de la Llei 3/2007, 
de 27 de març, de la funció pública de la comunitat autònoma de les Illes Balears, que pretén eliminar el 
requisit de coneixement del català per accedir a l’Administració autonòmica.  
 
3. Instar el Govern de les Illes Balears a promoure les mesures necessàries per restablir el català en el 
lloc que li correspon com a llengua pròpia de les Illes Balears i a garantir que tota la població la conegui 
i sigui considerada com un dels elements identificadors de la nostra societat. 
 
4.  Mantenir, d’acord amb el seu Reglament per a l’ús de la llengua catalana, el requisit del coneixement 
de la llengua catalana per accedir als llocs de feina que promogui. 
 
 
12. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pels grups municipals UIA, I-Verds, PSOE i 
CxI, per instar el Consell de Mallorca a modificar el reglament del POS 
 
La portaveu del PSOE, Sra. Servera, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 



 18

 
<<El Pla d’obres i serveis té molts d’anys d’experiència i inicialment va néixer per ajudar els 
ajuntaments a construir infraestructures bàsiques i necessàries, en molts casos inexistents o insuficients, 
com el clavegueram, la xarxa d’aigua, l’asfaltat, l’enllumenat, etc. 
  
En els darrers 15 anys s’han construït molts i bons equipaments per millorar els serveis municipals, com 
escoletes, poliesportius, centres de dia, centres culturals o multiusos, piscines, etc. El fet és que els 
nostres pobles compten actualment amb instal·lacions molt dignes que han millorat la qualitat de vida 
dels seus ciutadans i ciutadanes, però ara ens trobem que els costos de manteniment d’aquestes 
sobrepassen en moltes ocasions les possibilitats pressupostàries de les administracions locals.  
 
Actualment ens trobam davant una situació nova, determinada per dues variables bàsiques. Per un 
costat, en els darrers anys la majoria dels ajuntaments han dotat els municipis amb els equipaments 
bàsics i  d’infraestructures de nova construcció necessaris per oferir un millor servei als seus pobles. Per 
un altre costat, ens trobam dins una crisi global que lògicament afecta els municipis i el Consell, i 
provoca un replantejament de les inversions de les administracions i, en el nostre cas, de les entitats 
locals.  
 
Així doncs, els municipis ens trobam relativament ben dotats d’equipaments per garantir diversos 
serveis de proximitat, però amb dificultats per a donar-los continuïtat i mantenir-los amb les millors 
condicions de conservació que la ciutadania es mereix. 

 
Per tot això, el Ple de l’Ajuntament d’Artà adopta el següent acord per instar el Consell de Mallorca a 
modificar el reglament del POS en el sentit d’adaptar-lo a les conclusions aprovades, per consens, a 
l’Assemblea de Batles i a l’informe jurídic emès pel director de l’Institut d’Estudis Autonòmics, per tal 
de: 
 
1. Prioritzar les obres de manteniment, rehabilitació o reforma d’infraestructures i equipaments bàsics 
de competència municipal, a fi que aquestes obres se subvencionin amb el 100 % del total del cost 
d’execució de l’obra. 
 
2. Incloure, en el reglament del POS, una nova convocatòria d’ajudes destinada a subvencionar les 
despeses de manteniment dels serveis municipals, distribuïdes proporcionalment, segons el criteri de 
població i aplicant la discriminació positiva per als municipis menors. 
 
3. Modificar l’article 10 del reglament en el sentit de vincular les previsions econòmiques del POS en 
les regles sobre despeses pluriennal. 
 
4. Implementar l’administració electrònica per a la tramitació d’ambdues línies de subvencions.>> 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, llegeix la seva intervenció, que, copiada literalment, diu:  
 
<<[…] que ha de quedar clar que el PP defensa les reivindicacions del PSM. L’únic punt de divergència 
és que el PSM insisteix que la reforma s’apliqui l’any 2012, i el PP defensa que això no és possible per 
falta de temps material i per impossibilitat jurídica. 
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El PSM exigeix que, per a la convocatòria del POS de 2012, s’introdueixin modificacions en el 
reglament que permetin que les subvencions vagin adreçades a reparacions, reforma, manteniment de 
les infraestructures ja existents. També demanen, a la seva moció, que el Consell financi el 100 % dels 
projectes de noves infraestructures, i que es prevegin ajudes per fer front a les despeses corrents. El PP 
està d’acord amb aquestes propostes, però jurídicament és impossible que siguin una realitat per a la 
convocatòria de 2012, ja que no hi ha temps material. 
 
El PSM ha governat el Departament de Cooperació Local del Consell fins al juny de 2011 i, si trobava 
que aquestes propostes eren adequades, s’hi havia d’haver posat amb temps suficient. El PSM és el 
culpable i l’únic responsable, si volien aplicar aquestes mesures, i ells ho havien d’haver previst amb 
més antelació. Ara exigeixen que el PP faci el que ells no van fer. 
 
El PP és favorable a aquests canvis i, per això, proposa que els ajuntaments pactin amb el Consell la 
reforma del reglament, una reforma que s’adapti a les necessitats municipals. Aquesta reforma només 
podrà visualitzar-se a partir de la convocatòria de 2013, ja que ho hi ha temps material per al POS de 
2012.>> 
 
El portaveu de CxI, Sr. Gili, no creu que s’hagi d’entrar en qüestions partidistes. 
 
Després d’una breu deliberació, els reunits acorden, per 9 vots a favor (UIA, I-Verds-CxI i PSOE) i 3 
vots en contra (PP), en relació a la moció per instar el Consell de Mallorca a modificar el reglament del 
POS: 
 
1. Prioritzar les obres de manteniment, rehabilitació o reforma d’infraestructures i equipaments bàsics 
de competència municipal, a fi que aquestes obres se subvencionin amb el 100 % del total del cost 
d’execució de l’obra. 
 
2. Incloure, en el reglament del POS, una nova convocatòria d’ajudes destinada a subvencionar les 
despeses de manteniment dels serveis municipals, distribuïdes proporcionalment, segons el criteri de 
població i aplicant la discriminació positiva per als municipis menors. 
 
3. Modificar l’article 10 del reglament en el sentit de vincular les previsions econòmiques del POS en 
les regles sobre despeses pluriennal. 
 
4. Implementar l’administració electrònica per a la tramitació d’ambdues línies de subvencions. 
 
 
13. Aprovació, si s’escau, de la moció presentada pels grups municipals UIA, I-Verds, PSOE i 
CxI, referent a les obres d’ampliació i reforma de l’Hospital de Manacor 
 
La portaveu del PSOE, Sra. Servera, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<L’Hospital de Manacor finalitzà la seva construcció l’any 1999. 
 
Dóna assistència sanitària a les poblacions dels municipis d’Artà, Capdepera, Son Servera, Sant 
Llorenç, Vilafranca, Manacor, Felanitx, Ariany, Petra, Porreres, Sant Joan, Montuïri, Campos, Ses 
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Salines i Santanyí. Els darrers anys aquesta població ha crescut de manera important. 
 
L’activitat assistencial ha augmentat molt i les necessitats d’espais nous és una urgència i una demanda 
dels professionals sanitaris i els ciutadans i ciutadanes de la comarca de Llevant. 
 
L’any 2010 es va plantejar una obra d’ampliació i reforma de l’Hospital de Manacor com a 
absolutament necessària i prioritària, d’acord amb el Patronat de l’Hospital, l’Ibsalut i la Conselleria de 
Salut i Consum. Aquesta ampliació i reforma de l’Hospital de Manacor es fa mitjançant un conveni 
entre el Servei de Salut de les Illes Balears i la Fundació Hospital de Manacor. Per aquesta raó, l’òrgan 
de contractació del contracte d’obres i qui assumeix la despesa econòmica és l’Ibsalut i no la Fundació 
Hospital de Manacor. 
 
La Conselleria d’Economia i Hisenda aprovà els plurianuals i està aprovada una modificació 
d’anualitats, per als propers quatre anys. 
 
El projecte es va licitar per 10,7 milions d’euros. 23 empreses varen presentar-se i es va adjudicar 
provisionalment per 8,8 milions d’euros amb un estalvi d’1,9 milions d’euros. 
 
Davant la mala notícia, manifestada per la Conselleria de Salut, Família i Benestar Social, de la 
suspensió de l’obra d’ampliació i reforma de l’Hospital de Manacor, pensam que l’assistència sanitària 
oferta als ciutadans i ciutadanes de la comarca de Llevant es veurà afectada en la seva qualitat 
assistencial, especialment a les àrees d’Urgències, UCI, l’Àrea Maternoinfantil i l’Hospital de Dia. 
 
La paralització i renúncia, per part de la Conselleria de Salut, Família i Benestar Social del Govern del 
PP, a l’obra d’ampliació i reforma de l’Hospital de Manacor, una obra necessària i prioritària per 
mantenir les bones condicions per desenvolupar la seva feina els professionals sanitaris, no es correspon 
amb les necessitats actuals. 
 
Per tot el que s’ha exposat, es presenta la següent 
 
MOCIÓ 
 
1. Sol·licitar a la Conselleria de Salut, Família i Benestar Social, que no paralitzi ni renunciï a l’obra 
d’ampliació i reforma de l’Hospital de Manacor. 
 
2. Sol·licitar a la Conselleria de Salut, Família i Benestar Social, que procedeixi a l’urgent adjudicació 
definitiva i al començament de les obres d’ampliació i reforma de l’Hospital de Manacor.>> 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que el PP d’Artà creu necessari que es faci l’ampliació i reforma de 
l’Hospital de Manacor. Però, explica, si no es comencen és perquè hi ha problemes greus, a causa que 
dues empreses han interposat un recurs contenciós administratiu contra l’empresa adjudicatària de les 
obres d’ampliació i reforma de l’Hospital. Finalment, diu que desitgen que es comencin les obres 
esmentades, una vegada resoltes aquestes qüestions. 
 
Els reunits acorden, per unanimitat: 
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1. Sol·licitar a la Conselleria de Salut, Família i Benestar Social, que no paralitzi ni renunciï a l’obra 
d’ampliació i reforma de l’Hospital de Manacor. 
 
2. Sol·licitar a la Conselleria de Salut, Família i Benestar Social, que procedeixi a l’urgent adjudicació 
definitiva i al començament de les obres d’ampliació i reforma de l’Hospital de Manacor. 
 
 
14. Informació de les resolucions de Batlia corresponents al mes d’agost de 2011 
 
Es dóna compte de les resolucions de Batlia corresponents al mes d’agost de 2011. 
 
Els reunits, per assentiment unànime, es donen per assabentats. 
 
Seguidament, el batle diu que vol introduir, per urgència, un punt en l’ordre del dia, referent a 
l’aprovació de les dedicacions i retribucions del primer i segon tinents de batle. 
 
A continuació, el batle diu que s’ha de votar la inclusió del nou punt en l’ordre del dia i que s’ha de 
debatre, si n’és el cas. 
 
Els reunits acorden, per unanimitat, ratificar la urgència d’aquest punt i incloure’l en l’ordre del dia del 
Ple. 
 
P1. Aprovació, si s’escau, de les retribucions i dedicacions del primer i segon tinents de batle 
 
El batle proposa que el primer tinent de batle tengui una dedicació parcial i una retribució mensual bruta 
de 1.300 € més l’augment de l’IPC en 14 pagues. 
 
També proposa que el segon tinent de batle tengui una dedicació parcial i una retribució mensual bruta 
de 1.700 € més l’augment de l’IPC en 14 pagues. 
 
El batle diu que vol que quedi clar, i perquè ningú no en faci cap interpretació partidista, interessada, 
tergiversada o tendenciosa, que tot i l’assignació d’aquestes retribucions econòmiques per les dues 
persones que acompanyaran directament en la feina al batle, aquest Equip de Govern fa un esforç per tal 
de reduir la despesa política de l’Ajuntament. Això vol dir que, respecte de l’anterior legislatura, i tenint 
present l’actual situació de crisi econòmica en la qual es troba l’Ajuntament, així com en la línia de 
reducció de despesa corrent que ha emprès aquest Equip de Govern, es redueix la despesa directament 
política en 2.041 euros cada mes. Vol recordar que en la passada legislatura, en la qual 
governaven CxI i PSOE, es pagaven quatre sous polítics: el del batle, que fins avui és l’únic que es 
manté (amb la mateixa quantitat: 2.716,73 euros); la del primer tinent de batle (que era de 2.141, 20 i 
que passarà a 1.300); la del càrrec de confiança que es dedicava al personal (que era de 2.096,45 euros i 
que actualment s’eliminarà perquè les seves funcions les assumiran els polítics que farem feina a 
l’Ajuntament); i la del delegat de la Colònia (que era de 803,79 euros i que actualment també s’ha 
eliminat per la renúncia a cobrar-ho de l’actual delegat). Per contra, eliminats els dos darrers als quals 
s’ha fet referència, se n’afegirà un de nou, el del segon tinent de batle, que serà de 1.700 euros al mes. 
 
La portaveu del PSOE, Sra. Servera, diu que li hagués agradat que es reunís la Junta de Portaveus per 
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explicar-los el pacte a què han arribat. Respecte al tema dels sous, discrepa de la manera com ho ha 
volgut explicar el batle. Diu que càrrecs polítics només n’hi havia dos, el batle i el tinent de batle, 
mentre que els càrrecs de confiança no eren del pacte, que ho eren del batle. Diuen, però, que estaran a 
la disposició de l’Equip de Govern per fer feina. Els dóna l’enhorabona pel pacte i diu que Artà es 
mereix una majoria estable. Diu que comença una nova etapa i que s’ha de fer feina. Finalment, diu que 
s’abstendran en la votació. 
 
El portaveu de CxI, Sr. Gili, diu que està d’acord amb l’explicació que ha donat la portaveu del PSOE 
sobre els sous i els càrrecs polítics que hi havia. Diu que, a dia d’avui, l’Ajuntament d’Artà està per 
davall dels límits proposats per la FELIB per a càrrecs polítics. Diu que, a Artà, tothom sempre ha estat 
exemplar i que no hem de fer bandera política d’aquesta qüestió dels sous. Justifiquen que justificaran 
el seu sou amb la feina que faran. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, dóna la benvinguda a la Sra. Magdalena Llull i li desitja que pugui 
acabar la legislatura. Al batle, li dóna l’enhorabona, tot i que ha estat una núvia de segona mà. 
Enhorabona i sort a aquest pacte que s’ha signat. 
 
Després d’una breu deliberació, els reunits acorden, per 7 vots a favor (UIA, I-Verds i CxI) i 5 
abstencions (PSOE i PP): 
 
1. Reconèixer la dedicació parcial del primer tinent  de l’Ajuntament, Guillem Caldentey Crego, amb la 
remuneració següent: 14 pagues de 1.300 € /mes/bruts, amb l’augment de l’IPC anual. 
 
2. Reconèixer la dedicació parcial del segon tinent de batle de l’Ajuntament, Bartomeu Gili Nadal, amb 
la remuneració següent: 14 pagues de 1.700 € /mes/bruts, amb l’augment de l’IPC anual. 
 
3. Trametre aquest acord a les persones interessades. 
 
 
15. Precs i preguntes 
 
La secretària informa que el PP i el PSOE han presentat escrits de precs i preguntes, els quals es 
llegeixen a continuació. 
 
PREGUNTES QUE FORMULA EL PP 
 
El Sr. Juan Lliteras Espinosa, portaveu del grup municipal del Partit Popular, presenta les següents 
preguntes al Ple ordinari del mes de setembre de 2011: 
 
1. Té constància l’Equip de Govern de les queixes per la recollida de fems durant les festes de Sant 
Salvador, tant a la Colònia de Sant Pere com a Artà?  

 
Resposta: Sí. 

 
Quines mesures prendrà o pensa prendre? 
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Resposta: Coordinar, amb la Comissió de Festes, aquests temes durant el període de festes. I no tornar a 
canviar els horaris de recollida. 

 
2. Té constància l’Equip de Govern que l’empresa que ha de recollir els papers i cartrons, a més dels 
plàstics, no compleix els horaris i els dies que pertoca aquesta recollida? 

 
Resposta: Sí, i també s’ha de dir que hi ha persones que no tenen el mínim de seny ni respecte pels 
horaris de recollida. 

 
Si en té, quines mesures prendrà o pensa prendre? 

 
Resposta: Començar per una campanya de divulgació de les normes bàsiques de recollida de fems. 
Comunicar a l’empresa concessionària que estam preocupats per la seva gestió. I iniciar els tràmits 
perquè la gent compleixi l’ordenança de neteja viària. 

 
3. Té constància l’Equip de Govern que els aparcament subterranis de l’edifici de l’IBAVI, que són de 
propietat municipal, s’utilitzen com a dipòsit de vehicles incautats per la Policia Local? 

 
Resposta: Bé, concretament hi ha dos vehicles: un d’immobilitzat per ordre judicial i l’altre per 
abandonament. D’ambdós es tenien les claus i, per això, es dugueren allà. 

 
Si en té, ens pot explicar els motius i sí això està permès pels estatuts de la comunitat de propietaris? 

 
Resposta: No es preveu res en els estatuts de la comunitat. 

 
Està l’Ajuntament al corrent de pagament dels mateixos? 

 
Resposta: Sí. Estam al corrent de pagament fins al mes d’octubre. Supòs que es deu referir a la quota de 
la comunitat. 
 
4. Té constància l’Equip de Govern de les queixes dels veïnats del carrer Montserrat Blanes respecte a 
un bar? 

 
Resposta: Sí. 

 
Si en té, quines mesures prendrà o pensa prendre? 

 
Resposta: A partir de les denúncies, com que no tenia la llicència d’activitat, se’l va requerir perquè la 
iniciàs. S’ha iniciat l’expedient sancionador per requerir la legalització i, si en els terminis atorgats no 
s’ha complert, se’n decretarà la clausura. 

 
5. Té constància l’Equip de Govern que els habitatges que tenen l’antena de televisió dirigida al 
repetidor municipal no poden veure tots els canals, que, avui per avui, es poden veure mitjançant la 
TDT? 
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Resposta: L’explicació és que, en el seu moment, el Govern espanyol subvencionà la instal·lació del 
repetidor de Sant Salvador, a través del qual es veien tots els canals de TV d’aquella època. Actualment, 
hi ha més canals de TV i, avui per avui, no aquest repetidor dóna cobertura. 

 
Si en té, quines mesures prendrà o pensa prendre? 

 
Resposta: La solució seria instal·lar un repetidor per a cada canal de TV que faci falta (segons els 
tècnics falta cobertura només a quatre canals). 

 
5. Ha rebut l’Ajuntament una carta del Ministeri d’Economia i Hisenda? 

 
Resposta: Sí. 

 
Si l’ha rebuda, es reclama amb ella qualque quantitat? 

 
Resposta: Sí. 

 
Quina és aquesta quantitat? 

 
Resposta: 207.424 euros. 

 
6. Si aquesta quantitat és de 207.424 €, com pensa l’Equip de Govern tornar-la? Afectarà al pressupost 
de l’any 2011 i al de l’any 2012? De quina manera? 

 
Resposta: Ja es torna, cada mes es descompta del que ens envia l’Estat. Aquesta quantitat és un ajust 
que es va fer després de comprovar el que havia recaptat l’Estat a l’exercici de 2009, per davall de les 
previsions; per tant, al 2010 va repartir en base a unes previsions que foren per damunt del que en 
realitat es va ingressar; llavors, al 2011, s’ajusta i es redueix. 

 
7. Ens pot dir l’Equip de Govern quin és el deute real de l’Ajuntament d’Artà a dia 31 de desembre de 
2010? 

 
Resposta: 5.184,934,22 €. 

 
S’ajusta aquesta quantitat a la que va fer pública l’Equip de Govern a la reunió que es va fer al Teatre 
d’Artà? 

 
Resposta: No, ja que les xifres que es donaren eren a 11 de juny de 2011. 

 
Si no coincideix, ens pot dir i explicar quina és la quantitat al dia de presentar aquesta pregunta? 

 
Resposta: 4.695.670,05 €. 

 
El portaveu del PP retira la pregunta següent. 
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8. Té constància l’Equip de Govern de les queixes per part dels habitants dels pisos de l’Ibavi respecte 
al Centre Jove? 

 
Resposta: De forma escrita, no. Sí que en tenc de forma verbal. 

 
Si en té, quines mesures prendrà o pensa prendre? 

 
Resposta: Mirarem de fer unes normes d’ús i de comportament quan el centre estigui obert. I ser més 
diligents amb la permissivitat d’aquest local. 

 
9. Prendrà o pensa prendre l’Equip de Govern qualque mesura respecte a les persones que viuen fora del 
nucli urbà i que no poden accedir a un apartat de correus a l’edifici de Correus a l’hora de rebre 
comunicacions postals? 

 
Resposta: No tenim cap constància d’aquest fet. En tot cas, si se’ns fa arribar el problema, mirarem si té 
algun tipus de solució. 
 
Quines són o seran? 

 
10. Quines mesures prendrà o pensa prendre l’Equip de Govern respecte a la situació viària del carrer de 
Santa Margalida, tant de reparació asfàltica com de circulació de vehicles? 

 
Resposta: Respecte de la reparació asfàltica no tenim prevista, de moment, cap actuació. De la 
circulació de vehicles, tampoc.  

 
El portaveu del PP retira la pregunta següent. 

 
PRECS QUE FORMULA EL PP 

 
Juan Lliteras Espinosa, portaveu del grup municipal del Partit Popular, presenta els següents precs al Ple 
ordinari del mes de setembre de 2011: 

 
1. Demanam a l’Equip de Govern que faci tot el possible per arreglar, d’una vegada per totes, les 
constants avaries de les bombes impulsores d’aigua de la Colònia de Sant Pere. 

 
Resposta: S’accepta el prec. De totes maneres, se n’han reparat dues (a una, l’assegurança ens ha donat 
cobertura) i se n’ha comprat una de nova, de manera que ara se’n tenen tres per tenir-ne sempre dues en 
funcionament i una de tercera en reserva per si torna haver-hi avaries. 

 
2. Demanam a l’Equip de Govern que treballi per millorar el servei de neteja viària a tot el poble d’Artà. 

 
Resposta: S’està fent i actuant en una triple direcció: exigir a l’empresa l’acompliment de les condicions 
pactades, la informació i conscienciació de la població i, després, s’imposaran les sancions previstes en 
les ordenances. 
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3. Demanam a l’Equip de Govern que treballi per millorar notablement el servei de neteja viària de la 
Colònia de Sant Pere a fi de que mai més torni a donar una imatge tant inapropiada, especialment durant 
els mesos d’estiu. 

 
Resposta: Ídem prec número 2. 

 
4. Demanam  a l’Equip de Govern un major control i seguiment de l’empresa concessionària del servei 
de recollida de residus, amb la finalitat de millorar el servei. 

 
Resposta: Ídem prec número 2. 

 
5. Demanam a l’Equip de Govern que faci tot el possible per netejar les escales que duen al Santuari de 
Sant Salvador. 

 
Resposta: Ídem prec número 2. 

 
6. Demanam a l’Equip de Govern que expliqui millor les declaracions que el Sr. Batle va fer al Diario 
de Mallorca de 15 de setembre de 2011, segons les quals va dir que a Petra els dos regidors del PP no 
viuen al poble. No entenem aquesta informació, que segons el context de l’entrevista hi ha persones que 
poden interpretar que el mateix passa al nostre poble. 

 
Resposta: Aquella pregunta no se’m va plantejar, de manera que l’únic que puc fer, si voleu, és demanar 
al Diario de Mallorca que faci una rectificació. 

 
A continuació, es llegeixen els precs i preguntes del PSOE. 

 
PRECS QUE FORMULA EL PSOE 

 

- Demanam que els grups que es contractin per als diferents actes de les festes d’Artà facin la seva 
actuació en català i així evitar casos com la festa infantil de les festes de Sant Salvador, que va ser 
totalment en castellà. 
 
Resposta: Ho tenim present. De fet, va ser una exigència per tal que no es repetís el que va passar a 
la Colònia, on l’espectacle infantil ja havia estat en castellà. Fins i tot, quan el Sr. Àlex Flórez se’n 
va adonar, va telefonar, al mateix moment de l’actuació infantil, al programador. L’actuació no es 
pagarà. 
 

- El passat 17 de maig de 2011 la Direcció General de Planificació i Centres de la Conselleria 
d’Educació i Cultura va remetre l’escrit a l’Ajuntament d’Artà amb número de sortida 5907/2011, 
en el qual donava resposta a una petició feta per l’anterior grup de govern per tal d’obrir nous espais 
per a la pràctica esportiva. Demanam que facin totes les passes necessàries per continuar amb la 
proposta de l’Equip de Govern anterior i perquè els ciutadans puguin tenir espais de pràctica 
esportiva lliure de taxes. 
 
Resposta: D’acord. 
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- Demanam que augmenti la vigilància policial a la zona de Caloscamps, ja que ens han arribat alguns 
comentaris preocupants sobre la presència de voyeurs, de persones que incomoden a les banyistes. 
 
Resposta: No en teníem constància. Però, de cara a l’estiu vinent, ho tendrem en compte. La Policia 
demana més informació sobre el fet. De totes maneres, sí que n’havien detectat alguns anys enrere. 
Però no podien actuar, ja que no és delicte, si no és davant menors. 

 
- Demanam que els plenaris ordinaris de cada mes siguin sempre els darrer dimarts de mes, i que les 

comissions informatives siguin sempre els dimecres de la setmana abans, perquè així tots els 
regidors d’aquesta sala es puguin organitzar i puguin exercir el dret que tenen de fer oposició. 
 
Resposta: S’accepta el prec. Però si aquest mes el plenari i les comissions informatives s’han ajornat 
un dia és perquè aquest batle va telefonar als portaveus i els va demanar si els anava bé canviar-lo, 
obtenint resposta afirmativa de tots. 

 
- Han entrat una instància per l’encreuament del carrer vell de Ciutat: diuen que és molt perillós la 

sortida dels cotxes perquè amb la reixa verda que hi ha es tapa la visió per accedir a Costa i Llobera. 
 

Resposta: D’acord. 
 
PREGUNTES QUE FORMULA EL PSOE 
 
Festes i Fires 
 

- Ens pot fer arribar les actes de les comissions de festes de Sant Salvador? 
 
Resposta: Sí. 
 

- Ens poden fer arribar les factures de les diferents ambulàncies i dels metges que s’han contractat per 
donar cobertura als diferents actes que l’Ajuntament ha organitzat o en què ha col·laborat? 
 
Resposta: Sí. El metge i les infermeres que han donat cobertura als actes esportius eren voluntaris i, 
per tant, no hi ha factures. 
 

- A dia d’avui, quin cost han tingut les festes de Sant Salvador? 
 
Resposta: 52.419 €. 
 

- Quines factures falten per arribar? 
 
Resposta: 67.967 € (total). 
 

- Quina valoració fan de la Fira? 
 
Resposta: Una valoració positiva. Tot i això, l’assistència de públic fou menor. Possiblement s’ha 
de fer una redefinició del que és la fira. 
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- Per què va ser un tècnic el que, dia 9 de setembre al capvespre, va participar a la tertúlia que tenia 

lloc a IB3 Ràdio en representació d’Artà i anunciant la fira i no el propi regidor/ora responsable de 
l’àrea?  
 
Resposta: Perquè, des de la mateixa emissora de ràdio, li comunicaren que no volien parlar amb un 
polític quan ell els va dirigir a mi. 

 
Policia 
 

- El cap de setmana del 9 al 12 de setembre a Caloscamps, davall dels tamarells, havia estacionats dos 
camions que es feien servir com a caravanes. Tenien la música molt forta, molestaven la gent que 
gaudia del dia de platja i estava ple de bosses de fems pel terra. Es té constància d’aquest fet ? 

 
Resposta: La Policia, en el full de report de dia 10 de setembre, en el control de la zona de 
Caloscamps, no fa cap referència a l’esdeveniment. Després de demanar una explicació, em diuen 
que, tot i que dia 10 feren control en aquella zona, no detectaren res. En tot cas, com que era el cap 
de setmana de la fira, a la Colònia no hi va haver tanta presència.  

 
- Quines mesures s’han pres? 
 

Resposta: Cap. 
 
Interior 
 

La portaveu del PSOE retira la pregunta següent: 
 

- Tenim constància de moltes queixes per parts del veïns dels carrers de les Parres i de Montserrat 
Blanes que fan referència als renous i molèsties causats pel local situat en el carrer de Montserrat 
Blanes, número 25. 
o En teniu constància ? 
o Han entrat una instància amb recollida de firmes manifestant el seu malestar? 
o A nivell de policia, quines actuacions s’han fet? 
o Té la llicència d’activitats corresponent?  
o Si la resposta és negativa, quines actuacions s’han duit a terme? 

 
- A l’Àrea Socioeducativa, concretament pel que fa a l’Escola d’Adults, hi ha hagut algun 

acomiadament? 
 

Resposta: No s’ha tornat contractar la conserge. 
 

- Ens poden explicar els motius d’aquest acomiadament? 
 

Resposta: La necessitat de reduir la despesa. 
 

- Quin era els cost total d’aquesta persona a les arques municipals? 
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Resposta: El curs 2010-2011 va ser de 8.332,92 euros. 

 
- Pel que fa al curset que fa el batle d’Artà a Madrid per aprendre a ser batle, quin és el motiu 

d’aquest curset? 
 
Resposta: Supòs i esper que aquesta pregunta no sigui, en cap cas, per qüestionar la necessitat de 
formació dels treballadors. D’entrada, el curs no és per aprendre a ser batle, sinó per conèixer millor 
l’estructura i funcionament de l’ajuntament, per poder gestionar-lo i conduir-lo amb millors 
garanties d’èxit. Concretament, es tracta de cinc mòduls per millorar la gestió de l’ajuntament: 
1. El nou govern local: visió estratègica i governança. 
2. Comunicació institucional. Habilitat per millorar la comunicació. 
3. Lideratge, organització i motivació d’equips. 
4. Eficiència, qualitat i bon govern. 
5. Habilitats de negociació. 

 
La portaveu del PSOE retira la pregunta següent: 
 
- No confia amb el seus tècnics? 
 
- Quin es el cost en viatges del curset que fa el batle a Madrid per aprendre a ser batle?  
 

Resposta: El primer ha tengut un cost de 62,44 euros els viatges i 98 euros l’hotel dos dies. 
El segon ha tengut un cost de 44,94 els viatges i 40 euros l’hotel un dia. 
El tercer, només hi ha el cost dels viatges, que és de 61,70 euros. 
Més les dietes per la manutenció dels dies que hi som. 
 

- Quantes vegades ha de viatjar a Madrid?  
 

Resposta: Cinc. 
 

- Quins són els horaris d’aquest curs?  
 
Resposta: Els dimarts de 8.30 h a 19 h i els dimecres de 9 h a 14.30 h. Això els dos primers. 
 

- Qui el paga?  
 
Resposta: El curs és gratuït, de la Federació Espanyola de Municipis i Províncies. Està destinat 
només a 20 batles de tot l’Estat. 

 
Obres i serveis 
 

- Per què no va informar l’Equip de Govern, a la passada comissió informativa de dia 20 de juliol, de 
la manca d’aigua al nostre municipi, havent-nos d’assabentar per la premsa un dia o dos després?  
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Resposta: Aquest Equip de Govern va tenir notícia dels problemes d’aigua dissabte dia 23 de juliol, 
arran de la telefonada dels ciutadans. No va ser informat pels tècnics. De seguida, quan es va saber, 
el mateix dia 23, es va informar la població, a través del web de l’Ajuntament i de la premsa. 
 

- Quines mesures s’han pres? 
 
Resposta: Es va informar i s’aplicaren les restriccions informades. 

 
Cultura 
 
- S’ha sol·licitat a l’Ajuntament de Sant Llorenç la pròrroga de la comissió de serveis de la 

treballadora Maria Bel Sancho Orell, que li acaba dia 31 de desembre, perquè pugui seguir realitzant 
les tasques de gerent del Teatre d’Artà? 
 
Resposta: No. 

 
Joventut 
 

- Quines actuacions s’han fet, pel que fa a Joventut, durant aquests 100 dies? 
 
Resposta: Amb coordinació amb la Regidoria de Festes i la de la Colònia de Sant Pere, s’ha donat 
suport a tots els actes que ha organitzat l’associació S’Aplec i l’Associació de Joves de la Colònia 
de Sant Pere durant les festes de Sant Salvador i de Sant Roc. Des d’aquí, es vol agrair la gran feina 
que han fet. 
 
S’està treballant conjuntament amb el Grec per marcar les línies d’actuació del Centre Jove quant a 
la programació i gestió. 
 
Ens hem posat amb contacte amb S’Aplec i l’Associació de Joves de la Colònia per conèixer les 
seves inquietuds i projectes i per oferir-los la nostra col·laboració. 
 
Aquests dies, també, s’ha enviat una carta als joves de la Colònia per informar-los de les activitats 
que es fan al Centre Jove i per convidar-los a participar-hi. A partir d’ara, també es penjaran els 
cartells informatius amb la programació de cada mes a les marquesines de la Colònia de Sant Pere. 
 

Esports 
 

- Quan es convocarà la reunió de subvencions extraordinària del mes de juliol? 
 
Resposta: Durant el mes d’octubre; en breu, rebreu la convocatòria amb l’ordre del dia, on un dels 
punts és la revisió de les sol·licituds de subvencions especials presentades en el segon trimestre. 
 

- Segons hem pogut veure als decrets de Batlia adjuntats a la convocatòria d’aquest plenari, s’ha 
resolt el contracte d’arrendament de la finca de Son Catiu, on es desenvolupava l’activitat de 
carreres de cavall. Quin es el motiu d’aquesta resolució?  
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Resposta: Des de l’any 2007 no es duen a terme les carreres de cavalls de les festes de Sant 
Salvador i aquest era un dels principals motius pel quals es tenia arrendada aquesta pista. 
Actualment, l’Ajuntament disposa d’un centre hípic municipal on es pot practicar aquest esport, tot i 
que sabem que la instal·lació no és de trot. A més, el cost del lloguer anual d’aquesta pista era de 
2.789,95 €. Se’ns va informar que molts pocs usuaris utilitzaven aquestes instal·lacions. 

 
- S’ha informat els seus usuaris d’aquesta decisió? 

 
Resposta: Sí. 

 
Governabilitat 
 

- Quan ens diuen que consultem el full de ruta de les diferents regidories al programa electoral, a què 
es refereixen? Als programes electorals de cadascun dels partits, al pacte de govern que tenen signat 
o al nou pacte de govern? 
 
Resposta: Als programes electorals i al pacte de governabilitat. 

 
Urbanisme 
 
- Quines han estat les actuacions que s’han duit a terme aquests darrers tres mesos en matèria 

d’urbanisme? 
 
Resposta: Xerrar amb els tècnics sobre els temes més importants. S’han reactivat les tres 
urbanitzacions que tenim sense dotar de serveis i s’hi ha posat èmfasi. 
 

- Ja s’han iniciat les gestions per adherir-se a l’Agència Territorial de Disciplina Urbanística? 
 
Resposta: No, de moment; ho varen aconsellar els tècnics. 
 

- Confien fer-ho? 
 
Resposta: De moment, no. 

 
 
Acords 
 
1. Acordar, per assentiment unànime, essent tretze el nombre legal de membres del consistori i dotze els 
assistents, aprovar les actes de les sessions dels dies 11 de juny, 30 de juny i 13 de juliol de 2011. 
 
3. Acordar, per 10 vots a favor (UIA, I-Verds, CxI i PP) i 2 abstencions (PSOE): 
3.1. Aprovar el nomenament de Bartomeu Gili Nadal i de Juan Lliteras Espinosa com a vocals 
representants a la Junta Rectora del Consorci d’Aigües d’Artà. 
3.2. Trametre aquest acord a la Junta Rectora del Consorci d’Aigües d’Artà. 
 
4. Acordar, per unanimitat: 
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4.1. Ratificar l’acord adoptat per la Junta de Govern Local a la sessió de dia 1 de setembre de 2011, 
referent a la designació de les festes locals per a l’any 2012. 
4.2. Trametre aquest acord a la Conselleria de Treball i Formació del Govern de la comunitat autònoma 
de les Illes Balears. 
 
5. Acordar, per unanimitat: 
5.1. Ratificar l’acord de la Junta de Govern Local de dia 15 de setembre de 2011, referent a la pròrroga i 
a l’addenda al Conveni d’encomanda de gestió entre l’Ajuntament d’Artà i el Consell de Mallorca per a 
la gestió de la recollida selectiva de les fraccions paper-cartró, vidre i envasos lleugers. 
5.2. Trametre aquest acord al Consell de Mallorca. 
 
6. Acordar, per unanimitat: 
6.1. Aprovar l’expedient de modificació de crèdit núm. 17/2011 del pressupost en vigor que adopta la 
modalitat de suplement de crèdit, d’acord amb el detall següent: 
Altes en partides de despeses 
Programa Econòmic Denominació Altes en € 
3212 62234 Escoleta 19.800 € 
TOTAL   19.800 € 
Aquesta modificació es finança amb càrrec a la baixa del crèdit de la partida de l’aportació al Consorci 
d’Aigües d’Artà: 
Programa Econòmic Denominació Baixes en € 
1611 47901 Aportació al Consorci d’Aigües d’Artà 19.800 € 
TOTAL   19.800 € 
6.2. Publicar l’expedient de modificació de crèdit 17/2011 durant un termini de quinze dies hàbils, 
comptadors a partir de l’endemà de la data d’inserció d’aquest anunci en el BOIB, durant el qual les 
persones interessades el podran examinar i, si escau, podran presentar reclamacions davant la 
corporació. Transcorregut el termini anterior, i en el cas que no es presenti cap reclamació, s’ha de 
considerar definitivament aprovada la modificació de crèdit. En cas contrari, la corporació disposa d’un 
termini d’un mes per resoldre-les, comptador a partir de l’endemà de la finalització de l’exposició al 
públic. 
 
7. Acordar, per unanimitat: 
7.1. Aprovar el compte general del pressupost de 2010. 
7.2. Rendir el compte general aprovat i tota la documentació que l’integra a la fiscalització de la 
Sindicatura de Comptes, tal com estableix l’article 212.3 del text refós de la Llei reguladora de les 
hisendes locals, aprovat pel Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març. 
 
8. Acordar, per unanimitat: 
Obrir un programa d’actes que ofereixi als artanencs de tota edat, i especialment als més joves, els nous 
coneixements que tantes investigacions han anat descobrint i desvetllant i que han de permetre una visió 
més objectiva, més veraç i més àmplia dels fets històrics lligats a la Guerra Civil. 
 
9. Acordar, per 9 vots a favor (UIA, I-Verds, CxI i PSOE) i 3 vots en contra (PP): 
9.1. Instar el Govern de l’Estat, a través del Ministeri de Medi Ambient, a través del Departament de 
Costes o a través del departament que consideri més oportú, a comprar la finca dels Canons. 
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9.2. Si no és així, instar el Govern de les Illes Balears, a través del departament que consideri més 
oportú, a comprar la finca dels Canons. 
9.3. Que la compra de la finca, que s’ha d’incorporar necessàriament en el parc natural de Llevant, 
impliqui la cessió de les cases del quarter de Betlem a l’Ajuntament d’Artà, tal com fa la propietat 
actual. 
9.4. Trametre aquest acord a la Presidència del Congrés dels Diputats, a la Presidència del Parlament de 
les Illes Balears, a la Presidència de l’Estat espanyol i a la Presidència de la comunitat autònoma de les 
Illes Balears. 
 
10. Acordar, per unanimitat: 
10.1. Instar el Govern de l’Estat a complir lleialment el conveni ferroviari signat l’any 2008 i instar el 
Govern de les Illes Balears a exhaurir totes les vies, jurídiques i polítiques, per exigir l’acompliment del 
conveni, sense renunciar en absolut al seu complet desenvolupament.  
10.2. Instar el Govern de les Illes Balears a continuar amb les obres i projectes de reobertura de la línia 
ferroviària entre Manacor i Artà i a prosseguir amb els estudis per a l’ampliació de la xarxa ferroviària 
des d’Artà fins a Cala Rajada. 
10.3. Mantenir una reunió urgent entre els responsables dels municipis afectats i els responsables del 
Govern per conèixer les intencions del Govern i per establir un full de ruta de les actuacions a seguir. 
 
11. Acordar, per 9 vots a favor (UIA, I-Verds-CxI i PSOE) i 3 vots en contra (PP): 
11.1. Considerar imprescindible que el coneixement del català sigui un requisit per accedir a 
l’Administració autonòmica de les Illes Balears.  
11.2. Instar el Govern de les Illes Balears a retirar l’Avantprojecte de llei de modificació de la Llei 
3/2007, de 27 de març, de la funció pública de la comunitat autònoma de les Illes Balears, que pretén 
eliminar el requisit de coneixement del català per accedir a l’Administració autonòmica.  
11.3. Instar el Govern de les Illes Balears a promoure les mesures necessàries per restablir el català en el 
lloc que li correspon com a llengua pròpia de les Illes Balears i a garantir que tota la població la conegui 
i sigui considerada com un dels elements identificadors de la nostra societat. 
11.4.  Mantenir, d’acord amb el seu Reglament per a l’ús de la llengua catalana, el requisit del 
coneixement de la llengua catalana per accedir als llocs de feina que promogui. 
 
12. Acordar, per 9 vots a favor (UIA, I-Verds-CxI i PSOE) i 3 vots en contra (PP), en relació a la moció 
per instar el Consell de Mallorca a modificar el reglament del POS: 
12.1. Prioritzar les obres de manteniment, rehabilitació o reforma d’infraestructures i equipaments 
bàsics de competència municipal, a fi que aquestes obres se subvencionin amb el 100 % del total del 
cost d’execució de l’obra. 
12.2. Incloure, en el reglament del POS, una nova convocatòria d’ajudes destinada a subvencionar les 
despeses de manteniment dels serveis municipals, distribuïdes proporcionalment, segons el criteri de 
població i aplicant la discriminació positiva per als municipis menors. 
12.3. Modificar l’article 10 del reglament en el sentit de vincular les previsions econòmiques del POS 
en les regles sobre despeses pluriennal. 
12.4. Implementar l’administració electrònica per a la tramitació d’ambdues línies de subvencions. 
 
13. Acordar, per unanimitat: 
13.1. Sol·licitar a la Conselleria de Salut, Família i Benestar Social, que no paralitzi ni renunciï a l’obra 
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d’ampliació i reforma de l’Hospital de Manacor. 
13.2. Sol·licitar a la Conselleria de Salut, Família i Benestar Social, que procedeixi a l’urgent 
adjudicació definitiva i al començament de les obres d’ampliació i reforma de l’Hospital de Manacor. 
 
P1. Acordar: 
1. Ratificar, per unanimitat, la urgència d’aquest punt i incloure’l en l’ordre del dia del Ple. 
2. Acordar, per 7 vots a favor (UIA, I-Verds i CxI) i 5 abstencions (PSOE i PP): 
2.1. Reconèixer la dedicació parcial del primer tinent  de l’Ajuntament, Guillem Caldentey Crego, amb 
la remuneració següent: 14 pagues de 1.300 € /mes/bruts, amb l’augment de l’IPC anual. 
2.2. Reconèixer la dedicació parcial del segon tinent de batle de l’Ajuntament, Bartomeu Gili Nadal, 
amb la remuneració següent: 14 pagues de 1.700 € /mes/bruts, amb l’augment de l’IPC anual. 
2.3. Trametre aquest acord a les persones interessades. 
 
 
 
 
El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta. 
 
La secretària       Vist i plau 

El batle 
 
 


